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گفــت و گـــو

فـــرارو
سخنگوی دولت خبر داد: 

 حذف پردرآمدترین دهک 
از دریافت یارانه

 به زودی ثبت نام جدید یارانه ها 
آغاز می شود

آرمان ملی: سخنگوی دولت گفت: 
مطابق قانون، دولت مکلف بود دهک های 
پردرآمد را از دریافت یارانه به تدریج 
حذف کند. علی بهادری جهرمی با بیان 
اینکه مطابق قانون، دولت مکلف بود 
دهک های پردرآمد را از دریافت یارانه 
به تدریج حذف کند، گفت: همزمان با 
عادلانه سازی پرداخت یارانه ها، دهک 
اول پردرآمد کشور یعنی جمعیت ۱۰ 
درصدی که پردرآمدترین افراد کشور 
هستند، از دریافت یارانه حذف شدند 
زیرا یارانه بر حسب طبقات متوسط و 
پایین تر جامعه تعلق می گیرد. وی با اشاره 
به اعتراض برخی از شهروندان نسبت به 
حذف خود از یارانه بگیران و درخواست 
آنها برای بازنگری اظهار کرد: ممکن است 
برخی اشتباهاتی در بانک های اطلاعاتی 
وزارت رفاه وجود داشته باشد و یا حساب 
شخصی یک فرد توسط فرد دیگری اداره 
شود که به همین دلیل باید شفاف سازی 
در این مورد صورت بگیرد و طبیعتاً 

اصلاح صورت خواهد گرفت. 
 رسیدگی به اعتراضات یارانه ای

سخنگوی دولت در مصاحبه تلفنی با 
رادیو گفت وگو از دستور رئیس جمهور 
برای رسیدگی به اعتراضات مردمی که 
یارانه به آنها تعلق نگرفته است خبر داد 
و بیان کرد: رئیس جمهور تاکید کردند 
ظرف نهایتاً یک ماه باید رسیدگی صورت 
بگیرد و پس از دریافت اطلاعات تکمیلی 
مردم، نسبت به استحقاق دریافت یارانه 
بازبینی داشته باشند. وی با تصریح بر 
اینکه ۹۰ درصد جمعیت کشور مشمول 
دریافت یارانه می شوند، عنوان کرد: 
صرفاً ۱۰ درصد بناست که حذف شده 
بمانند. البته عده ای از مردم به دلیل 
فعال نبودن سامانه ثبت نام از سال ۱۳۹۳ 
برای دریافت یارانه ثبت نام نکرده اند، 
نتوانستند برای دریافت یارانه در این 
سال ها ثبت نام کنند و به همین جهت 
مشخص نشده که این افراد استحقاق 
دریافت یارانه هستند یا خیر. بهادری 
جهرمی با اعلام اینکه یک ماه نخست 
یارانه به حساب افراد واریز می شود، در 
عین حال گفت: البته امکان برداشت 
وجود ندارد تا بررسی صورت بگیرد و 
اگر مشخص شود اشکالی در بررسی فرد 
وجود داشته است، یارانه برای آنها فعال و 
قابل برداشت می شود. سخنگوی دولت 
سیزدهم هدف گذاری اصلی در اصلاح 
اقتصادی را توسعه عدالت در پرداخت 
یارانه های دولتی عنوان کرد و افزود: 
پیش از این، هر کسی که وضع مالی 
بهتری داشت، امکان دریافت بیشتری 
هم از یارانه پیدا می کرد. دهک دهم 
جامعه قریب به ۲۸ برابر دهک ضعیف تر 
جامعه از یارانه ها بهره می بردند وی با 
ذکر مثالی بیان کرد: کسی که در هفته 
چهار وعده مرغ می خورد، چهار برابر 
افراد دیگر از یارانه بهره می برد؛ در حالی 
که این مسیر باید معکوس باشد و کسی 
که توانمندی مالی پایین تری دارد طبیعتاً 
باید یارانه بیشتری دریافت کند. بهادری 
جهرمی با تصریح بر این موضوع که برای 
حذف دهک دهم باید داده های اطلاعاتی 
مختلف را مبنا قرار داد تا ارزیابی درباره 
وسع و توانمندی مالی یک خانواده چه 
میزان است، اظهار کرد: این خانواده با 
همدیگر زندگی می کنند و به همین 
جهت مبنای ارزیابی دریافتی کل خانواده 
است تا از خانواده هایی که توانمندی 

کمتری دارند حمایت شود. 
 رفع ضعف در دهک ها 

وی افزود: هر کسی که نسبت به 
دهک بندی درخواست بازبینی داشته 
باشد، درخواست ها ثبت و رسیدگی 
می شود. البته ممکن است دهک بندی ها 
در طول زمان تغییر پیدا کند و امکان 
بازبینی باز هم وجود خواهد داشت. 
سخنگوی دولت در مصاحبه تلفنی با 
رادیو گفت وگو با اشاره به امکان وجود 
اندک نقاط ضعف در دهک بندی ها عنوان 
کرد: دهک اول تا سوم مبلغ یارانه ای 
معادل ۴۰۰ هزار تومان دریافت می کنند 
و دهک های چهارم تا نهم میزان ۳۰۰ 
هزار تومان به عنوان یارانه برای هر فرد 
دریافت خواهند کرد. بنابراین تفاوتی 
نمی کند که در دهک چهارم یا نهم قرار 
داشته باشید، زیرا در هر صورت مبلغ 
یارانه یکسانی دریافت می کنید. به همین 
جهت اگر ضعفی هم در دهک بندی ها 
وجود داشته باشد، با این پرداخت یکسان 
برطرف خواهد شد و تنها دهک دهم، 
محل بحث خواهد بود. وی در پاسخ به 
گلایه پیامکی یکی از مخاطبین برنامه 
رادیو گفت وگو در خصوص گران فروشی 
به بهانه حذف یارانه ها اشاره کرد: تدابیر 
لازم در این خصوص صورت گرفته است. 
با اجرای حذف یارانه های چهار قلم، اعلام 
شد افزایش قیمت ها با تدریج صورت 

بگیرد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: سیاست دنیای عجیبی است؛ 
دنیایی که چارچوب مشخصی ندارد و می توان در همه حوزه ها 
ردی از آن یافت. دراین میان آنچه سبب ابهام شده، اظهارات برخی 
سیاستمداران درباره موضوعات تخصصی است و این مقوله با حضور 
سیاست در برخی عرصه ها هم معنی نیست. به عنوان نمونه روز 
گذشته بود که یک سیاستمدار قدیمی درباره باز نشدن ایربگ 
خودروها به اظهار نظر جالبی پرداخت. این سیاستمدار که نماینده 
مجلس هم هست مصطفی میرسلیم نام دارد. در روزمه او وزارت 
ارشاد، عضویت در مجمع تشخیص مصلحت، دبیری شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، مشاور امور تحقیقاتی رئیس جمهور ، مشاور عالی 
رئیس جمهور و سرپرست نهاد ریاست جمهوری درج شده است و 
البته مدتی عضو هیات مدیره شرکت دسا و رئیس هیات مدیره ایپکو 

هم بوده است و ظاهرا از این جایگاه به اظهار نظر می پردازد.
 آمار متفاوت میرسلیم!

ماجرا از ۲۰ دی سال گذشته آغاز شد که در نتیجه تصادف 
زنجیره ای در محور بهبهان به رامهرمز استان خوزستان بیش از 
۵۰ نفر مصدوم و کشته شدند. آن چیزی که در این سانحه موجب 
حیرت همگان شد، باز نشدن ایربگ های خودروهای تولید داخل 
بود. اما میرسلیم اینچنین مدعی می شود که »بازنشدن ایربگ ۱۰۰ 
خودرو بین ۹۰۰ هزار خودروی تولید شده، آماری ناچیز است.« این 
ادعا در حالی مطرح می شود که سردار هادیانفر رئیس پلیس راهور 
فراجا پس از این حادثه گفت: »از ۱۰۰ تصادف، ایربگ ۹۳ خودرو باز 
نمی شود. خودرو های ما نه زیباست نه ایمنی دارد نه کیفیت دارد، 

خیلی هم گران است.«
 سیاستمدار یا متخصص ایربگ خودرو؟

میرسلیم مدعی علم در زمینه خودرو سازی است و می گوید: 
»هیچکس به اندازه من نمی تواند خودروسازی را نقد کند. من 
نزدیک به ۵۰ سال است که در صنعت خودروسازی هستم و هیچکس 
به اندازه من نمی تواند به این حوزه نقد کند؛ کما اینکه بیش ترین نقد 
را به حوزه خودروسازی انجام داده ام اما با افرادی مخالفم که گول 
وارداتچی ها را می خورند. درحال حاضر ۱۴ خانواده وارداتچی در 
کشور داریم که دارای نمایندگی هستند و اقدام به واردات خودرو 
می کنند؛ آن هم خودروهایی که به هیچ وجه به درد توده مردم 
نمی خورد بلکه به درد پولدارها و ثروتمندان می خورد.« عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: »تولید خودروهای داخلی در طول این 

چندسال ساخته شده، لج خودروسازان خارجی و واردکنندگان را در 
آورده است. سمند، رانا، دنا و تارا جزو خودروهای بسیار خوبی بودند 
که در طول این سال ها تولید شدند که نزدیک به 6۰هزار دستگاه از 
این خودروها به خارج از کشور صادر می شود. صنعت خودروسازی 
کشور در طول سالیان گذشته رو به پیشرفت بوده است و وارداتچی ها 
برای اینکه بر سر این پیشرفت بزنند، مدام درحال لگد پراکنی به این 
صنعت هستند. آن ها بزرگنمایی چند ضعف، علیه صنعت خودرو 
سیاه نمایی می کنند.« میرسلیم در واکنش به ادعای بازنشدن ایربگ 
خودروهای داخلی در تصادفات جاده ای اظهارکرد: این ادعا به هیچ 
وجه صحت ندارد و کسانی مدعی بازنشدن ایربگ خودروها هستند، 
خودشان در این تصادفات مقصرند. پلیس راهنمایی و رانندگی در 
جاده مه آلود از عبور و مرور خودروها جلوگیری نمی کند و بعد مدعی 
بازنشدن ایربگ ها می شود. حتی به فرض اینکه ایربگ خودروها هم 
باز نشود، یک نقص فنی است که باید برطرف شود. بازنشدن ایربگ 
۱۰۰ خودرو بین ۹۰۰ هزار خودروی تولید شده، آماری ناچیز است. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مسائل 
مالی صنعت خودروسازی گفت: اغلب کارخانه های خودروسازی به 
دلیل اینکه قیمت تمام شده محصولاتشان، بیشتر از قیمت فروششان 
است، درحال ضرر هستند و به ناچار باید از بانک وام بگیرند. همچنین 
بعد از گرفتن وام، باید ۲۰ الی ۲۵ درصد بهره وام را پرداخت کنند که 
با این اوصاف چاره ای جز گران کردن محصولاتشان ندارند. درحال 
حاضر صنعت خودروسازان کشور نزدیک به ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان است. میرسلیم با بیان اینکه گرانی خودرو هیچ ارتباطی با 

خودروسازان ندارد، بیان کرد: گرانی کنونی قیمت خودرو به دلیل 
اشکال در سیستم توزیع و وجود واسطه هاست؛ به همین دلیل دولت 
باید سیستم توزیع خودرو را اصلاح کند. کارخانه های خودروسازی 
تمام محصولاتشان را با ضرر در بازار می فروشند؛ به عنوان مثال 
قیمت پژوی ۲۰6 در کارخانه ۱6۰ میلیون تومان است که در بازار، 
بالای ۳۰۰ میلیون تومان به فروش می رسد؛ اما مشخص نیست که 

ما به تفاوت این قیمت، به جیب چه کسانی می رود. 
 درخواست متخصصان از سیاسیون 

ورود میرسلیم به موضوع ایربگ ها در حالی است که متخصصان 
این حوزه بارها درخواست عدم سیاسی کردن موضوع را داشتند 
مانند محمدرضا نجفی منش رئیس انجمن قطعه سازان خودرو که 
گفته بود: درخواست قطعه سازان از نمایندگان محترم مجلس، نهاد 
پلیس و مردم این است که در صنعت خودرو سیاسی کاری نشود ، 
زیرا خودرو همچون سایر کالا هایی که در کشور به تولید می رسد، یک 
کالای تولیدی است. علت حساسیت ویژه بر روی کالای خودرو این 
است که برخی هدف هایی نظیر واردات خورو های خارجی را دنبال 
می کنند و ابزار آن را تخریب خودروی داخلی می دانند. بر همین 
اساس برای رفع این مشکل در جلسه وزارت صمت پیشنهاد موافقت 

با صدور مجوز واردات خودرو مطرح شد. 
 ماشین برقی چه شد؟

گفتنی است ماشین برقی، اردیبهشت ۹6 موضوع حاشیه ای 
مناظره سوم، به یکی از موضوعات داغ توئیتر بدل شد و جایگاه 
پنجم پرمخاطب ترین توئیت ایرانی ها را به خود اختصاص داد. یکی 
از بحث های فرعی در مناظره آخر انتخابات ریاست جمهوری، درباره 
علم و فناوری بود. هرچند موضوع مهمی است، اما آنقدر بحث های 
سیاسی و افشاگری ها حاشیه برای مناظره ایجاد کرد که موضوع 
ارتباط صنعت و دانشگاه و شرکت های دانش بنیان به چشم نیامد. اما 
یکی از سخنان مصطفی میرسلیم، واکنش توئیتری پررنگی داشت. او 
در جایی از مناظره گفت: خودروی برقی را بردیم آقای روحانی سوار 
شد بعد مجوز واردات از ژاپن داد! اما جالب اینکه یکی از مدیران پروژه 
خودروی برقی که میرسلیم به آن اشاره کرد، با انتشار عکسی، واکنش 
سریعی به حرف های این نامزد انتخابات داشت. محمدحسین انصاری 
در توئیتر نوشت: »این خودرو رو ما )#پاراکس- موتور( ساختیم و 
الان هم با حمایت دولت داره مراحل پلاک گذاری و راه اندازی خط 

تولید رو میگذرونه.«

آرمان ملی:  دولت سیزدهم درصدد است تا به قول ها و وعده های 
داده شده عمل کند و در این راستا شاید برخی اقدامات دولت موجب 
شود تا احیانا فشار اقتصادی بر مردم وارد شود اما قدر مسلم این 
ابتدای کار خواهد بود و در بلندمدت دولت بنای جراحی اقتصادی 
دارد و درصدد کسب رضایتمندی مردم است. لذا آنطور که به نظر 
می رسد گویا دولت حداقل برای معیشت مردم با برنامه ریزی وارد 
شده و افزایش یارانه ها و تخصیص آن به تناوب به دهک های مختلف 
جامعه نیز نشان از این مهم دارد. آنچه مشخص است باید مقداری 
صبر کرد و دید دولت چه برنامه ای برای حل مشکلات اقتصادی و 

کنترل تورم دارد. 
 گام بلند دولت برای جراحی اقتصادی

جامعه در شرایط اقتصادی و معیشتی نه چندان مطلوبی به سر 
می برد و افزایش قیمت کالاها باعث شده تا نارضایتی هایی در جامعه 
به وجود آید. چنانکه چندی پیش خبرگزاری دولت)ایرنا( نیز از 
تجمعات اعتراضی پنج شنبه شب گذشته خبر داد و نوشت: »پنج شنبه 
شب تعداد محدودی از شهرهای کشور شاهد برگزاری تجمعات 
پراکنده اعتراضی نسبت به اجرای قانون اصلاح نظام پرداخت یارانه ها 
بود.« این در حالی است که دولت سیزدهم بر خلاف دولت های 
گذشته از همین سال اول بنای اصلاحات و جراحی اقتصادی گذاشته 
و قصد دارد امری که در دولت های گذشته به انحای مختلف از دستور 
کار خارج شده و بدان نپرداخته اند که شرایط به اینجا برسد را به 
انجام برساند. از طرف دیگر نباید این نکته را نیز از یاد برد که هرگونه 
اصلاح یا تغییری همواره با برخی نارضایتی ها همراه خواهد بود و 
مقاومت هایی را در برابر خود می بیند اما این مساله ای کاملا عادی 
است و هر تغییری با مقاومت هایی روبرو خواهد بود. مهم این است که 
دولت بتواند هر چه سریع تر از این مسئولیت مهم با موفقیت بیرون 
بیاید و شرایط را به نحوی پیش ببرد که رضایتمندی در جامعه حاصل 
شود. البته اینکه که مردم هر دولتی را بر اساس عملکرد اقتصادی اش 
قضاوت می کنند و کارنامه می دهند امر اجتناب ناپذیری است. چه 
اینکه در دولت های پیشین نیز اوضاع به همین منوال بوده که حتی 

اگر دولت  هایی در حوزه سیاست داخلی، سیاست خارجی و فرهنگی 
نیز عملکرد مطلوبی داشته اند باز هم همه این مسائل تحت الشعاع 
عملکرد اقتصادی دولت ها قرار گرفته است. به همین جهت است 
که اکثرا کسانی که در انتخابات ها شرکت می کنند نیز با شعارهای 
اقتصادی پرطمطراق و جذاب وارد این کارزار می شوند تا بتوانند 
نظر مثبت مردم را جلب کنند. دولت آیت ا... رئیسی نیز با شعارهای 
اقتصادی در جهت حل مشکلات مردم تشکیل شده است و این امید 
می رود که دولت با بر نامه ریزی مدون و دقیق و به کارگیری افراد 
توانمند و کارآمد بتواند به اهداف از پیش تعیین شده خود دست پیدا 
کند و جراحی اقتصادی مدنظر را نیز با موفقیت پشت سر بگذارد. به 

نحوی که شاهد تاثیرات مثبت آن در جامعه باشیم. 
 اول احمدی نژاد به اصولگرایان پشت کرد

یک عضو جامعه روحانیت مبارز ضمن تأکید بر حمایت احزاب 
و گروه ها از اقدامات دولت سیزدهم اظهار داشت: جریان های 
سیاسی باید از هر دولتی که روی کار می آید، حمایت کنند و اگر 
کج روی هایی داشت، انتقاد کنند. به نظر بنده با توجه به اینکه 

دولت رئیسی می خواهد این کار بزرگ را انجام بدهد، باید 
بنای جریانات سیاسی اعم از اصولگرا و اصلاح طلب، بر 
حمایت باشد. در حقیقت جریان های  سیاسی باید اصل را بر 
حمایت بگذارند و در این میان اگر نکاتی برای صلاح کشور به 

نظرشان می رسد، به دولت انتقال بدهند. حجت الاسلام 
غلامرضا مصباحی  مقدم گفت: نکته دیگر این است 
که در همه دولت ها جریان های سیاسی باید انتقاد 

همراه با راهکار ارائه بدهند و نباید انتقاد مخرب 
داشته باشند. وی در این خصوص که امکان دارد 
مانند دوران احمدی نژاد اصولگرایان دست از 
حمایت دولت بردارند، اظهار کرد: خالی کردن 
پشت احمدی نژاد توسط اصولگرایان، ناشی از 
چرخشی بود که او در دوره دوم داشت. در واقع 

احمدی نژاد به واسطه آن چرخش، از نظر سیاسی به 

جریان حامی خود پشت کرد و به سمت پیشنهاداتی که معاون هایش 
مخصوصا پیشنهادهای مشایی رفت، حرف های حاشیه دار زد و در 
نهایت مواضع حاشیه دار گرفت. احمدی نژاد به عناوین مختلفی 
مکتب ایرانی را جای مکتب اسلامی مطرح کرد. لذا او از پشتیبان های 
سیاسی خودش فاصله گرفت و در مقابل اصولگرایان هم، حمایت 
خود را از احمدی نژاد برداشتند.  عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام عنوان کرد: در مجموع خالی کردن پشت احمدی نژاد توسط 
اصولگرایان ناشی از عملکرد خود آقایان بود. در دولت روحانی هم 
جریان اصلاح طلب از عملکرد او رضایت نداشتند، بنابراین از حمایت 
روحانی کمی فاصله گرفتند. اما رئیسی در ابتدای کار است و از طرفی 
متعهد شده که آرمان های نظام جمهوری اسلامی، آرمان های حضرت 
امام و رهبر و سیاست های کلان اعلامی را دنبال کند و در مجموع 
در راستای حل مشکلات ملت ایران برنامه ریزی  و اجرا کند. تا اینجا 
اقدامات رئیسی مفید است و اگر بعد از این هم مسیر استمرار پیدا 
کند، هیچ جریان سیاسی معقولی نباید دست از حمایت او بردارد. 
مصباحی مقدم بیان کرد: دولت ایران دولت همه ملت ایران است، اگر 
جریان سیاسی، از حمایت کردن رئیس جمهوری ها فاصله می گیرند، 
به معنای این است که آن ها از اراده مردم فاصله گرفته اند. بنابراین 
اگر خدایی نکرده چرخشی رخ بدهد و مواضع دولت یا رئیس جمهور 
عوض شود، عملکرد دولت نامناسب باشد، داستان متفاوتی است. 
امیدواریم چنین اتفاقی هرگز نیفتد. عضو جامعه روحانیت مبارز 
درباره آستانه تحمل مردم ایران برای تحمل آثار جراحی اقتصادی 
تصریح کرد: اسم سیاست اقتصادی دولت را جراحی اقتصادی 
گذاشته اند و بنده هم این اقدام را شبیه جراحی در پزشکی در نظر 
می گیرم، مانند بیماری که برای زنده ماندن او راهی غیر از جراحی 
نیست. این جراحی خونریزی و درد دارد و طبعا تا این جراحی 
صورت می گیرد، کم و بیش آثاری بروز می کند. مهم این 
است که مردم صبر و تحمل نسبت به این اقدام داشته باشند، 
تا دوران گذار که زیاد طول نخواهد کشید، را پشت سر 
بگذاریم تا مزه شیرین ناشی از جراحی را با همه 
موجود احساس کنیم. مصباحی مقدم تاکید 
کرد: مردم تا اینجا به خوبی دولت را همراهی 
کردند. درست است که خبرهایی از اعتراضات 
و نارضایتی های مردم در گوشه و کنار شنیده 
می شود اما بخش اعظم مردم، حالت صبر و 
انتظار دارند. آن ها با آرامش اوضاع را مشاهده 
می کنند و حتی حمایت می کنند تا این 

دوران گذار طی شود. 

برخی مخالفان دولت روحانی که اکنون در مجلس هستند از 
هر فرصتی برای مقصر نشان دادن دولت گذشته استفاده می کنند 
به ویژه در موضوع مذاکرات هسته ای مانند نماینده سابق مجلس 
که می گوید: اقدامات مهم اقتصادی دولت ارتباطی به مذاکرات 
ندارد و اگر مذاکرات به نتیجه هم رسیده بود هم، دولت دست به 
این جراحی بزرگ می زد. این هم که می گویند می شد در دولت 
قبل توافق امضا شود و اجازه داده نشد، یک حرف کاملا نادرست 
است. چه کسی اجازه نداد؟ چرا نیروهای دولت قبل می خواهند 
کم توان بودن خود را با مسائلی نادرست توجیه کنند؟ آنها اگر 
می توانستند و چنین توانی داشتند، حتما مذاکرات را به نتیجه 
می رساندند اما نتوانستند. حسین نقوی حسینی اظهار داشت: 
سفر مسئول هماهنگی طرف های اروپایی مذاکرات به ایران 
روشن است و خب پیامش برداشتن قدمی برای رسیدن به 
توافق است اما خیلی ها از جمله صهیونیست ها از این پیام دل 
خوشی ندارند؛ کسانی که از اساس با مذاکرات مخالف هستند. 
صهیونیست ها و نهادهای وابسته به آنها که می خواهند مذاکرات 

را به انزوا بکشانند. 

 

 دولت قبل 
مقصر بود!

130 مدیر ناکارآمد 
برکنار شدند

  

 مذاکرات باید 
به نتیجه برسد

در طول دو هفته اخیر شاهد سفر مسئول سیاست خارجی 
اروپا و امیر قطر که نقش واسط ایران و آمریکا را بازی می کند به 
ایران بودیم بسیاری بر این عقیده بودند سفر این دو نفر به ایران 
برای خروج از بن بست در مذاکرات است. رئیس کمیته روابط 
خارجی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: 
بر اساس آخرین رایزنی نماینده اتحادیه اروپا در تهران توافق شده 
گفت وگوها ادامه پیدا کند این یک نقطه مثبتی است.  عباس گلرو 
ادامه داد: طبیعتا مذاکرات باید به نتیجه برسد، زیرا این همه وقت 
و انرژی و نیروی انسانی صرف شده است. ما به عنوان مجلس 
تاکید داریم که مذاکرات نتیجه بخش و به نفع مردم ایران و منافع 
و مصالح ملی مردم صورت بگیرد، اما در عین حال فرآیندهای 
موازی برای جبران خسارت های اقتصادی و خنثی سازی تحریم 
برای توسعه روابط تجاری را طی کنیم و طبق شواهد و بر اساس 
گزارش های مقامات وزارت خارجه از جمله در نشست اخیری 
که با معاون اقتصادی وزیر خارجه داشتیم نشان می دهد که 
فرصت های خوبی برای عبور از چالش ها و توسعه همکاری با 

کشورهای همسایه و خارج از منطقه شناسایی شده است. 

دیروز رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری گفت: بر 
اساس ارزیابی های اداره کل بازرسی این مرکز، ۴۰۱ مدیر ارزیابی 
شده اند و کمیته ای هم ۱۳۰ مدیر ناکارآمد را شناسایی کرد و آنها 
بر اساس فرایندهای قانونی برکنار شدند، درواقع شاخص های 
ارزیابی از مدیران باید توسط مرکز ارتباطات مردمی اعلام شود 
که ما این شاخص ها را به دستگاه های دولتی اعلام کردیم و 
براساس آن ارزیابی از معاونان استانداران، فرمانداران، معاونان 
وزیر و مدیران کل انجام شد. حجت الاسلام صالحی با اشاره 
به ایجاد تجمعات زیاد مردم در سفرهای استانی گفت: از سفر 
ششم استانی تلاش کردیم که از یک ماه قبل از سفر موضوعات 
مدنظر مردم شناسایی شود و سپس آنها را به وزارتخانه های 
مختلف ارسال کردیم و اکنون دیگر آن تجمعات قبلی را مقابل 
استانداری ها نداریم. درحین سفر هم نمایندگان تام الاختیار ۳۰ 
تا ۳۴ وزارتخانه و نهاد دولتی در استان ها مستقر می شوند و به 
مراجعات مردم رسیدگی می کنند، در هر سفر بین 6تا ۸ هزار 
مراجعه مردمی به صورت چهره به چهره انجام می شود و این 

درخواست ها در سامانه سامد ثبت و پیگیری می شود. 

میرسلیم: مدعیان باز نشدن ایربگ ها، خودشان در تصادفات مقصرند

نماینده مجلس یا مامور شناسایی مقصر ایربگ؟

»آرمان ملی« نگاه جامعه به عملکرد دولت را بررسی می کند

مردم در ميانه صبر و انتقاد
  حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم: 

خبرهایی از اعتراضات شنیده می شود اما اکثریت جامعه حالت صبر دارند 

صلاح الدین هرسنی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

قطر وزن زیادی در جهان عرب ندارد
ترددهای دیپلماتیک می تواند برجام را احیا کند

علیرضـــا  ملــی-  آرمان 
پورحسین: وزارت خارجه ایران در 
خصوص آخرین تحولات پیرامون 
ادامه  در  که  است  گفته  برجام 
تماس ها که بین ایران و هماهنگ 
کننده مذاکرات وین انجام می شد آقای امیرعبداللهیان 
و آقای بورل در جریان مذاکره تلفنی خود توافق کردند 
تماس ها به صورت حضوری انجام شود و در همین 
چارچوب آقای مورا به تهران آمدند. مذاکرات جدی در 
طول این سفر و معطوف به نتیجه و همراه با ابتکارات 
خاص از طرف ایران انجام شد.  در این سفر آقای مورا 
و آقای باقری چندین دور گفت وگوی طولانی داشتند 
و در مورد برخی راه حل هایی که پیشنهاد شد اگر 
طرف آمریکایی پاسخ دهد ما می توانیم در موقعیتی 
قرار بگیریم که همه طرف ها برای انجام توافق به وین 
برگردند. این صحبت ها در حالی مطرح می شود که به 
نظر می رسد قطر نیز به عنوان بازیگر پنهان این عرصه 
همچنان به تلاش های خود ادامه می دهد و تلاش 
می کند تا با آمریکا و کشورهای منطقه نیز ارتباط گیری 
داشته باشد. تلاش هایی که از نظر برخی تحلیلگران 
از سوی قطر با وزن مناسب همراه نیست. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با دکتر 
صلاح الدین هرسنی، کارشناس مسائل بین الملل داشته 

است که در ادامه می خوانید. 
 با وجود آنکه هدف امیر قطر به تهران برای از 
سر گیری مذاکرات و احیای برجام بوده، چنین 

هدفی محقق خواهد شد؟
طی روز های گذشته ما شاهد تردد دیپلمات ها و به 
روایتی ترافیک دیپلماسی متعدد از اروپا و کشور های 
حوزه خلیج فارس وهمچنین وزیر امورخارجه لهستان به 
تهران بوده ایم. جدای از سفر انریکه مورا اتحادیه اروپا و 
هماهنگ  کننده مذاکرات هسته ای ایران برای دستیابی به 
راه میانه ای برای به سرانجام رساندن مذاکرات و در نتیجه 
احیای برجام، شیخ تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر روز 
پنجشنبه به تهران سفر کرد و طبق برنامه کاری اش قرار 
بود بعد از سفر به تهران به انگلیس و اتحادیه اروپا سفر 
کند. مشخصا سفر امیر قطر با هدف گره گشایی از برجام 
بوده است. اینکه تا چه میزان تلاش و مساعی امیر قطر 
می تواند موجب از سرگیری مذاکرات وین و در نتیجه 
احیای برجام شود، به عوامل متعددی بستگی دارد. 
اگر چه ممکن است به واسطه تحول و ارتباط سازنده 
دیپلماتیکی که در روابط تهران-  دوحه از زمان وقوع 
محاصره قطر در بحران عربی در ۵ ژوئن ۲۰۱7 به وجود 
آمده باشد، باید به نقش یابی های امیر قطر در حل مسئله 
پر مناقشه ای چون برجام امیدوار بود، اما با اتکا و استناد 
به مجموعه ای شواهد و قرائن باید گفت که قطر در میان 
کشور های عربی  وزانتی برای نقش های واسطه ای در 
آب شدن یخ روابط تهران-  واشنگتن بابت از سر گیری 

مذاکرات و در نتیجه ترمیم و بازسازی برجام را ندارد. 
 چه کشور دیگری چنین قابلیتی ممکن است 

داشته باشد تا میانجی گری انجام دهد؟
در این ارتباط نقش  های واسطه ای عمان زمان 
صدارت سلطان قابوس و وزیر امور خارجه  اش یعنی 
 یوسف بن علوی سیاستمدار و دیپلمات معروف، 
موضوعیت و دارای وزانت بیشتری برای نقش های 
میانجی در بازسازی و احیای برجام است. در واقع هر 
گونه تردید به نقش یابی های واسطه ای مقامات دوحه 
در نرمال  سازی شرایط در مذاکرات وین بدان جهت 
است که اولا تمیم بن  حمد بن  خلیفه آل  ثانی نه همانند 
سلطان قابوس وزنه ای در محافل کلاسیک دنیای عرب 
است و نه محمد بن  عبدالرحمن آل  ثانی مانند یوسف 
بن  علوی دیپلماتی کاربلد و کارکشته است. بنا براین به 
نظر می رسد که سفر امیر قطر به تهران قبل از آنکه برای 
به حد وسط رساندن مذاکرات وین باشد، بیشتر تلاشی 

برای روابط تهران ریاض محسوب می شود. 
 حال اگر قائل به نقش آفرینی امیر قطر در 
حل مسئله پر مناقشه ای چون برجام نیستید، 
چرا سفر او به تلاشی برای احیای برجام معرفی 

شده است؟ 
به نظر می رسد قطر با توجه به اینکه اخیرا به 
کشور های عربی پیوسته و مشخصا در عصر عادی 
سازی روابط محافل کلاسیک دنیای عرب با تل آویو، 
بیشتر تلاش دارد که منافع متحدانی چون ریاض و 
ابوظبی و سایر کشور های عربی و همچنین منافع تل 
 آویو را در صورت به بار نشستن مذاکرات وین و سیاست 
احیای برجام لحاظ کند. واقعیت آن است که قطر از 
زمانی که رابطه سیاسی  اش در بحران سال ۲۰۱7 با 
محوریت عربستان با چهار کشور عربی منجر به قطع 
روابط دیپلماتیک شد، در حال حاضر روابط خود را با این 
کشور ها از سرگرفته و چه بسا در ائتلاف های منطقه ای 
مواضعی همسو با مجموعه های عبری عربی دارد. دعوت 
وی در پیمان ابراهیم و چراغ سبز های مکرر مقامات 
دوحه برای حضور در نشست نقب بزرگ ترین دلیل و 
گواه بر این ادعاست. بنابراین با توجه به سمت و سو های 
جدید در روابط دوحه با کشور های عربی نمی توان انتظار 
داشت که میانجی گری و نقش های واسطه ای مقامات 
دوحه بتواند به تقاعد مقامات تهران واشنگتن و اروپا 
در مذاکرات غیرمستقیم و مستقیم کمک کند. حال 
اگر قائل به امکان از سرگیری مذاکرات و احیای برجام 
باشیم و به روایتی اگر برجام شانسی برای زنده ماندن 
داشته باشد، قبل از هر چیز ایفای چنین نقشی از عهده 
انریکه مورا نماینده اتحادیه اروپا و هماهنگ  کننده 
مذاکرات هسته ای ایران بهتر ساخته است و قطعا او بهتر 
می تواند نقش بازسازی را برای احیای برجام بازی کند. 
در سطحی دیگر باور دارم که برجام از مدت ها پیش به 
جهت مخالفت ها و مانع تراشی های مشخص و پیدا، به 
کما رفته است و در شرایط حاضر هیچ تنفس و تکانه ای 

قادر به احیای آن نیست. 


